
 تجارت خارجی کشـــور در حوزه صادرات محصولات دانش بنیان و واردات برخی 

تجهیزات و مواد اولیه زیست بوم فناوری، اگرچه طبق قوانین موجود تسهیل شده 

اســـت اما شرکت های دانش بنیان همچنان با چالش هایی در این بخش مواجه 

هستند. تولید یک محصول و صادرات آن یکی از امتیازاتی است که تولیدکننده را 

ترغیب و تشویق به تولید محصولات باکیفیت برای رقابت در بازار جهانی می کند. 

علاوه بر این صادرات کالا، برای هر کشوری ارزآوری به همراه دارد مشروط بر اینکه 

حمایت های لازم برای تحقق این دو مولفه وجود داشته باشد. از زمانی که اهمیت 

فعالیت و تولید کالا با فناوری های برتر در کشور مطرح و معاونت علمی و فناوری 

ریاست جمهوری، متولی حمایت زیســـت بوم فناوری در کشور شد، تلاش های 

فراوانی برای تسهیل در روند تولید و سپس صادرات کالاهای دانش بنیان صورت 

گرفته است، اما با توجه به ظرفیت  های بی نظیر و توانمندی های چشمگیری که 

نخبگان کشـــور از آن برخوردارند، به نظر می رسد تلاش های معاونت، مصداقی 

از ضرب المثل »یک  دســـت صدا ندارد« بوده اســـت.  در گزارش های متعددی 

پیرامون مشکلات شـــرکت های دانش بنیان در حوزه صادرات کالا، این موضوع 

بررســـی و موانع پیش روی آنها بیان شـــده اســـت. بنابراین در این گزارش قصد 

داریم چالش هایی را که شـــرکت های دانش بنیان برای واردات برخی تجهیزات 

و مواد اولیه مورد نیاز خود دارند، از زبان فعالان این حوزه مطرح و بررسی کنیم. 

به  طور کلی، ثبت ســـفارش، تامین ارز و ترخیص کالا را باید عمده ترین مشکلات 

شرکت های وارد کننده اعم از دانش بنیان و غیردانش بنیان دانست. اما از آنجایی 

که طبق قانون، شـــرکت های دانش بنیان در حوزه تجارت خارجی از تسهیلات و 

معافیت هایی بهره مند می شـــوند، این تصور به وجود می آید که روند صادرات و 

واردات برای شرکت های دانش بنیان باید سریع تر و آسان تر از غیردانش بنیان ها 

باشـــد، اما گفت وگو با فعالان این حوزه و تولیدکنندگان زیست بوم فناوری نشان 

می دهد چه بسا مشکلات این شرکت ها پیچیده تر و دشوار تر از شرکت های عادی 

است. ذکر این نکته ضروری است که عموما مدیران عامل شرکت های دانش بنیان 

در گفت وگو با »فرهیختگان« تمایلی به ذکر نام و حوزه فعالیت خود نداشته و به 

همین دلیل در این گزارش اسامی آنها ذکر نشده است. 

    مروری بر روند واردات کالا

یـــک تولیدکننده که برای تامین برخی تجهیزات و مواداولیه تولید محصول خود 

نیازمند واردات اســـت، در وهله نخســـت باید اطلاعات خود را در سامانه جامع 

تجارت وارد کند. این اطلاعات پس از بررســـی به وزارت صمت و بخش هایی که 

متولـــی صدور مجـــوز برای واردات کالا در آن گروه کالایی هســـتند، ارجاع داده 

می شـــوند. برای مثال، واردات گروه های کالایی فلزات به بخش مربوطه در وزارت 

صمت ارجاع داده می شود و متقاضی باید مجوز لازم را از این بخش دریافت کند. 

پس از طی این مرحله باید بانک مورد نظر برای تبادلات بانکی انتخاب شود. بانک 

مورد نظر نیز واردکننده را به بانک مرکزی برای ثبت آماری معرفی می کند. اگر قرار 

باشد ارز از سوی بانک مرکزی تخصیص داده شود، واردکننده باید برای تهیه ارز 

موردنیاز خود اقدام کند در غیر این صورت بانک مرکزی، بانک های عامل را برای 

دریافت ارز به متقاضی معرفی خواهد کرد. واردکننده پس از دریافت ارز، اقدام به 

واردات کالای مورد نظر می کند. پس از آنکه کالا وارد کشور شد، مرحله تشریفات 

گمرکی برای ترخیص کالا طی می شـــود. کلیت این فرآیند، یک روال طبیعی در 

تمامی کشورهای دنیاست با این تفاوت که جزئیات قانونی هر مرحله در یک کشور 

با کشور دیگر متفاوت است. طبق قانون، کالای وارد شده در گمرک از سه مسیر 

سبز، زرد و قرمز ترخیص می شود؛ کالاهای موجود در مسیر سبز نیازی به کسب 

مجوز ندارند، کالاهای مسیر زرد به صورت فیزیکی بازرسی نمی شوند، اما در مسیر 

قرمز تمامی کالاها ملزم به کسب مجوز هستند. براساس مصوبه گمرک جمهوری 

اسلامی ایران، مقرر شده است واردات کالاهای شرکت های دانش بنیان از مسیر 

سبز گمرکی انجام  شود. 

    تخصیص ارز؛ اصلی ترین مشکل واردات دانش بنیان ها

مدیرعامل یک شـــرکت دانش بنیان در حوزه تجهیزات پزشـــکی در گفت وگو با 

»فرهیختـــگان« با این مقدمه که تکنولوژی تولید برخـــی تجهیزات و مواد اولیه 

محصولات دانش بنیان تنها در انحصار چند کشـــور در دنیاست می گوید: »این، 

یک امر طبیعی است که فناوری تولید برخی قطعات و تجهیزات منحصرا در اختیار 

برخی مانند آمریکا، کانادا، ژاپن یا آلمان قرار دارد و شرکت های دانش بنیان سایر 

کشورها به دلایلی ازجمله به صرفه نبودن تولید قطعه یا محصول موردنظر، اقدام 

به واردات می کنند. بنابراین این تصور که یک شرکت دانش بنیان نیازی به واردات 

ندارد یک باور نادرست است. منتها ذکر این نکته ضروری است که برای مثال یک 

شـــرکت دانش بنیان با اتکا به توانمندی خود و دستیابی به تکنولوژی تولید یک 

محصول، طی یک بازه زمانی، صفر تا صد محصول مورد نظر را تولید می کند و در 

پایان برای تکمیل و ارائه آن نیاز به یک قطعه بسیار کوچک دارد که باید از یکی 

از کشورهای تولیدکننده این قطعه، نیاز خود را تامین کند.« 

وی اصلی ترین و مهم ترین مشکل شرکت های دانش بنیان حوزه واردات را تامین 

ارز می داند و در این زمینه توضیح می دهد: »متاسفانه بانک مرکزی، برای تامین 

ارز مورد نیاز شرکت های دانش بنیان، همکاری لازم را ندارد و همین موضوع باعث 

می شود شرکت های دانش بنیان متحمل ضرر و زیان و خواب سرمایه شوند.« 

    ارزش  واردات دانش بنیان  ها؛ کمتر از 2هزار دلار

او می گویـــد: »دســـتگاهی را برای واگذاری به مراکز بهداشـــتی، درمانگاهی و 

بیمارســـتان تولید کردیم. تولید این دستگاه نه تنها سالانه موجب صرفه جویی 

ارزی قابل توجهی شد، بلکه نیاز بازار داخل با تولید این محصول های تک تامین 

شد. اما این محصول پس از تولید نیاز به یک قطعه بسیار کوچک ذغالی داشت 

تا در مرحله آخر بارگذاری شده و تحویل مراکز درمانی شود. وزن هر قطعه حدود 

شش تا هفت گرم و ارزش دلاری آن کمتر از هزاردلار است؛ رقمی که در مقایسه 

با ارقام کلان وارداتی، بسیار ناچیز است اما متاسفانه برای دریافت همین میزان 

ارز نیز دچار مشکل هستیم.« 

به گفته وی، مراحل ثبت ســـفارش کالا حداقل یک ماه طول می کشـــد. سپس 

واردکننده برای دریافت ارز نیز باید حداقل یک ماه منتظر بماند. در این شـــرایط 

اگر واردکننده بخواهد ارز مورد نیاز خود را از مســـیر دیگری مانند ارز حاصل از 

صـــادرات کالا یا خرید از بازار آزاد تامین کند، گمرک، طبق قانون بانک مرکزی، 

باید خواســـتار منشـــأ تامین ارز از وارد کننده  شود و در صورتی که وارد کننده ارز 

خود را از منبعی غیر از بانک مرکزی و بانک های عامل تامین کرده باشـــد، عملا 

امکان ثبت سفارش، خرید و واردات کالا را ندارد. معتقدم عدم همکاری و تعامل 

بانک مرکزی به ویژه با شـــرکت های دانش بنیان و استمرار این رویه، ممکن است 

برخی شرکت ها را به سمت واردات قطعه مورد نظر از طریق قاچاق سوق دهد.« 

وی معتقد است ثبت سفارش و تامین ارز واردات کالا زمانی معنا دارد که کالا ارزش 

دلاری زیادی داشته باشد، درحالی که عمدتا ارزش کالاهای وارداتی شرکت های 

دانش بنیان کمتر از دو سه هزار دلار است. 

    استانداردی برای برخی محصولات تعریف نشده

مدیرعامل یک شـــرکت دانش بنیان در حوزه تولید شیرآلات صنعتی در گفت وگو 

با »فرهیختگان« نیز مشـــکل تامین ارز وارداتی را عمده ترین مشکل شرکت های 

دانش بنیان عنوان می کند و علاوه بر آن می افزاید: »برای تست شیرآلات صنعتی 

مورد استفاده در صنایع نفت و گاز و پتروشیمی نیاز به میز تست هیدرواستاتیک 

است تا پس از تست و تایید سلامت محصول، کالا وارد بازار شود. این میز در حال 

حاضر از طریق واردات تامین می شود.« 

وی می گوید: »فارغ از مشکلات تامین ارز برای واردکردن این میز، معضل ترخیص 

کالا نیز وجود دارد. گمرک ایران طبق قانون باید تاییدیه سازمان استاندارد کالا را از 

وارد کننده دریافت کند. در واقع شرکت دانش بنیان برای وارد کردن این میز، باید 

از سازمان استاندارد تاییدیه دریافت کند. این درحالی است که سازمان استاندارد 

اعلام می کند دانش و فناوری مربوط به تولید این میز را در اختیار ندارد. در واقع 

سازمان استاندارد به دلیل عدم شناخت فناوری تولید این میز، استانداردی برای 

این محصول تعریف نکرده است و درنتیجه تاییدیه ای برای این کالا ارائه نمی دهد.« 

به گفته وی، طبق قانون گمرک تا زمان ارائه تاییدیه ســـازمان اســـتاندارد، اجازه 

ترخیص کالا را ندارد. حال تصور کنید در این شرایط یک تولیدکننده که محصول 

خود را تولید کرده و در مرحله تست و عرضه آن در بازار است، چه باید کند؟ متاسفانه 

در این فرآیند یکی از شرکت های دانش بنیان که سه سال و نیم در انتظار ترخیص 

کالا بود، از ادامه تولید محصول خود صرف نظر کرد. 

    عدم اجرای قانون مسیر سبز

یکـــی از گلایه های شـــرکت های دانش بنیان در گفت وگو بـــا »فرهیختگان« عدم 

اجرای قانون واردات کالاهای شرکت های دانش بنیان از مسیر سبز گمرکی است. 

واردکنندگان کالاهای دانش بنیان معتقدند این قانون تنها در روی کاغذ نوشته شده و 

در واقعیت اجرایی نمی شود، چراکه گمرک برای ترخیص برخی کالاهای دانش بنیان 

به ویژه تجهیزات پزشکی یا محصولات کشاورزی، شرط ارائه مجوز استاندارد را قرار 

داده است. به عبارت دیگر واردکننده باید برای ترخیص کالای خود، مجوز استاندارد 

را به گمرک ارائه دهد و در این صورت کالای دانش بنیان دیگر در مســـیر ســـبز قرار 

نمی گیرد و وارد مسیر زرد می شود. ورود کالا به مسیر زرد یا قرمز به معنای آن است 

که مشکلات مطرح شده در زمینه واردات همچنان به قوت خود باقی است. 

    گمرک تعامل خوبی با شرکت های دانش بنیان دارد

محسن امامی، کارشناس مرکز شرکت ها و موسسات دانش بنیان معاونت علمی 

و فناوری ریاســـت جمهوری در گفت وگو با »فرهیختگان« توضیحات مفصلی در 

مورد مشـــکلات وارداتی شرکت های دانش بنیان ارائه می  دهد و می گوید: »طی 

ســـال های اخیر، همکاری برخی ارگان هـــا با معاونت علمی و فناوری در جهت 

حمایت از شـــرکت های دانش بنیان، قابل توجه بوده اســـت. برای مثال گمرک 

ایران در حال حاضر تعامل خوبی با معاونت داشـــته و مسیر واردات شرکت های 

دانش بنیان را تا جایی که قانون اجازه داده است، تسهیل می کند.« 

وی می افزاید: »برای مثال، در بحث واردات کالاهای دانش بنیان از مسیر سبز، بخش 

قابل توجهی از کالاهای دانش بنیان از مسیر سبز وارد می شود اما برخی محصولات 

نیازمند دریافت مجوز از سازمان استاندارد یا وزارت جهاد کشاورزی یا وزارت بهداشت 

است که این امر موجب می شود کالای وارداتی از مسیر سبز وارد مسیر زرد شود. 

البته این اقدام گمرک در چارچوب قانون انجام می شود و معمولا شامل کالاهایی 

می شود که با سلامت عموم جامعه سر و کار دارد یا شک و شبهه ای زمان صادرات 

کالا از کشور صادرکننده وجود داشته باشد. در این صورت نیاز به دریافت مجوز و 

ورود کالا از مسیر زرد است.«  امامی معتقد است مشکل تامین ارز یکی از مشکلات 

همه واردکنندگان است، اما درمورد شرکت های دانش بنیان راهکارهایی وجود دارد 

که می  تواند روند تخصیص ارز به این شرکت ها را تسهیل کند. در این راستا معاونت 

علمی و فناوری ریاست جمهوری، درخواستی مبنی بر تخصیص ارز به شرکت های 

دانش بنیان از طریق معاونت را به بانک مرکزی ارائه داده است و این امید وجود دارد 

که بانک مرکزی با تجدید نظر در روند اختصاص ارز به شـــرکت های دانش بنیان، 

تعامل دوسویه ای با زیست بوم فناوری در کشور داشته باشد. 

او همچنین در مورد معضل دریافت مجوز اســـتاندارد از سازمان استاندارد برای 

کالاهایی که تعریفی برای استاندارد آن در سازمان وجود ندارد، می گوید: »معمولا 

زمانی که شـــرکت های دانش بنیان با این مشکل مواجه می شوند، کارشناسان 

معاونت و متخصصانی که تسلط کافی بر دانش و تکنولوژی کالای وارداتی دارند، 

ســـازمان استاندارد را متقاعد و مجاب می کنند کالای مذکور، از استانداردهای 

لازم برخوردار است و آســـیبی به سلامت جامعه وارد نمی کند. البته بسیاری از 

شـــرکت ها نیز برای دریافت مجوز استاندارد، زمان زیادی را صرف می کنند که 

طبیعتا این امر می تواند شرکت ها را متحمل خسارت کند.« 
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درمان کوری با ژن درمانی ممکن شد
ــت  ــه پش ــای بینایــی ب ــق ژن ه ــار به منظــور تزری ــرای اولین ب ــی ب ژن درمان

چشــم های یــک بیمــار و بازگردانــدن تــوان بینایــی بــه او مــورد اســتفاده 

قــرار گرفتــه اســت.  بــه گــزارش مهــر، محققــان انگلیســی بعد از کشــف یک 

روش ژن درمانــی بــرای درمــان نابینایــی حــالا توانســته اند آن را عملیاتــی 

کننــد. ایــن روش تنهــا بــرای کودکانــی کاربــرد دارد کــه از زمــان تولــد بــا 

مشــکل دیســتروفی شــبکیه دســت بــه گریبــان بوده انــد و بــرای افــراد بالــغ 

کارایــی نخواهــد داشــت. مشــکل مذکــور در اشــخاصی بــه وجــود می آیــد 

کــه دارای نســخه ای معیــوب از ژن RPE۶۵ باشــند کــه از پــدر و مــادر بــه 

کــودک منتقــل می شــود. 

مشــکل مذکــور موجــب کاهــش تدریجــی بینایــی کــودکان می شــود. زیــرا 

ایــن ژن وظیفــه تغذیــه ســلول هایی را برعهــده دارد کــه بایــد نــور محیــط 

را جــذب چشــم کننــد. ایــن نقــص در ابتــدا موجــب کم بینایــی در شــب 

شــده و درنهایــت بــا نابــودی ســلول های جــاذب نــور موجــب کــوری کامــل 

ــکل  ــن مش ــراد دارای ای ــه اف ــی را ب ــدی بینای ــا ح ــی ت ــود. ژن درمان می ش

بــاز می گردانــد. بــه خاطــر همیــن نســخه هایی ســالم از ژن RPE۶۵ بــه 

پشــت چشــم تزریــق می شــود و آنهــا دقیقــا در درون یــک ویــروس بــی آزار 

جایگــذاری می شــوند. درنهایــت ایــن ویــروس به درون ســلول های شــبکیه 

نفــوذ کــرده و دســتورات خــود را بــه پروتئیــن RPE۶۵ منتقــل می کنــد تــا 

بینایــی فــرد تــا حــدی احیــا شــود. 

استفاده از ضایعات چوب برای استحکام بتن
محققـان دانشـگاه توکیـو معتقدنـد اسـتفاده از ضایعـات چـوب در فرآینـد 

بازیافـت بتـن می توانـد بـه هرچـه قوی تـر شـدن آن کمـک کنـد. بـه 

گـزارش ایسـنا، تولیـد سـیمان مورد اسـتفاده در بتـن منبـع عظیـم انتشـار 

کربن دی اکسید است، بنابراین هرچه بیشتر بتوانیم بتن موجود را بازیافت 

کنیـم، بهتـر خواهـد بـود. وقتـی مـواد زائد چوب به مـواد تولید بتـن افزوده 

شـود، بتـن حاصـل حتـی از قبل نیز قوی تر می شـود. بتـن با مخلوط کردن 

یک ماده سـنگی مانند شـن با آب و سـیمان سـاخته می شود. پس از تبخیر 

شـدن آب از ایـن مخلـوط، سـیمان سـفت و بـا شـن ترکیـب می شـود تا یک 

بلـوک جامـد از مـواد تشـکیل شـود. دانشـمندان لیگنین را کـه از ضایعات 

چـوب بـه دسـت آمـده بـه ایـن مخلـوط اضافـه کردنـد. لیگنیـن یـک پلیمر 

آلـی پیچیـده و یـک عنصـر اساسـی در پشـتیبانی از بافت گیاهـان عروقی 

اسـت. ایـن پلیمـر چیـزی اسـت که به چوب اسـتحکام می بخشـد. سـپس 

به مخلوط گرما داده شـد و تحت فشـار زیاد قرار گرفت، درنهایت مشـخص 

شـد بـا ترکیـب دقیـق متغیرهایی مانند نسـبت بتـن و لیگنین، میـزان آب، 

دما، میزان و مدت زمان فشـار، لیگنین به یک چسـب بسـیار کارآمد تبدیل 

شـده و قطعـات پـودر بتـن را به خوبی به هم متصـل می کند. بعد از آزمایش 

مشـخص شـد بتن بازیافت شـده مقاومت خمشـی بیشـتری نسـبت به بتن 

اصلی دارد. به عنوان یک امتیاز اضافی نیز مشـخص شـد به دلیل ماهیت 

لیگنیـن، بتـن، زیسـت تخریب پذیر می شـود. 

تولید آنتی بیوتیک توسط هوش مصنوعی
پژوهشگران موسسه MIT در مطالعه اخیرشان توانسته اند با کمک فناوری 

هوش مصنوعی یک آنتی بیوتیک  قدرتمند توسعه دهند. به گزارش ایسنا، 

پژوهشگران MIT اظهار کرده اند این آنتی بیوتیک می تواند برخی خطرناک ترین 

و مقاوم ترین سویه های باکتری را از بین ببرد. آنتی بیوتیک ها یک روش 

اثبات شده برای از بین بردن باکتری های مضر محسوب می شوند. با وجود این 

بسیاری از این باکتری ها اخیرا در برابر بسیاری از داروهایی که برای مبارزه با آنها 

استفاده می کنیم مقاوم شده اند. اکنون به لطف آنتی بیوتیک جدید تولید شده 

توسط هوش مصنوعی، برخی باکتری های خطرناک و مقاوم به دارو در جهان 

می توانند از بین بروند. در دهه های اخیر مصرف آنتی بیوتیک علاوه بر پزشکی 

در کشاورزی هم افزایش چشمگیری داشته و آنتی بیوتیک ها در دامداری، 

پرورش مرغ و طیور، پرورش ماهی و آبزیان، تولید محصولات کشاورزی و در 

باغ های میوه استفاده می شوند، بنابراین مقاومت به آنتی بیوتیک، کشاورزی 

و محیط زیست را هم تحت تاثیر قرار می دهد. این دارو عملکرد متفاوتی نسبت 

به آنتی بیوتیک های معمولی دارد و برای نخستین بار در جهان است که 

پژوهشگران موفق به توسعه آنتی بیوتیک با کمک هوش مصنوعی شده اند. 

تا سال ۲۰۵۰ باکتری های امروزی در برابر آنتی بیوتیک های موجود مقاوم 

می شوند و این مساله زندگی حداقل ۱۰ میلیون نفر را به خطر می اندازد، 

بنابراین اگر هوش مصنوعی بتواند باز هم آنتی بیوتیک های قدرتمند توسعه 

دهد امید است این مشکل تا حدودی حل شود. 

تولید دوربینی که از درون اشیا عکس می گیرد
محققان دانشگاه ساسکس انگلیس برای اولین بار موفق به تولید دوربینی 

شـــده اند که می تواند با استفاده از اشعه لیزر از جزئیات درون اشیا عکس 

بگیرد. به گزارش مهر، این دوربین می تواند تصاویر فوق دقیقی را از درون 

اشـــیای جامد تهیه کند و برای این کار از تاباندن لیزر در طول موج چند 

تراهرتـــز اســـتفاده می کند. تصاویری که با اســـتفاده از این دوربین تهیه 

می شوند، ابرطیفی نام گرفته اند. زیرا متشکل از پیکسل هایی هستند که 

در درون هریک از آنها امضای الکترومغناطیسی اشیای مختلف با دقت بالا 

مشاهده می شود. تا به حال از این روش برای تصویربرداری عمقی از انواع 

کاغذ، البسه، پلاستیک و... استفاده شده است. مهم ترین مزیت این روش 

آن است که برخلاف روش عکس برداری مبتنی بر اشعه ایکس، هیچ خطری 

برای سلامتی انسان ها و سایر موجودات ایجاد نمی کند. بنابراین می توان 

از روش یادشـــده برای عکاسی و نمونه برداری از اشیای بیولوژیک مختلف 

بهره گرفت. دوربین تولید شـــده به این منظور از یک کریستال غیرخطی 

برای تبدیل نور لیزر استاندارد به الگوهای تراهرتز بهره می گیرد. درنهایت 

تصویر مدل نهایی با استفاده از تک پیکسل های تراهرتز به تدریج بازسازی 

و تکمیل می شود. این دوربین در آینده کاربردهای گسترده ای برای تامین 

امنیت فرودگاه ها و ادارات، انجام بازرسی، افزایش دقت حسگرهای هوشمند 

خودروها، کنترل کیفیت در زمان ساخت محصولات گوناگون و حتی مبارزه 

با بیماری هایی مانند سرطان پوست خواهد داشت. 

چارسوی فناوری
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